

论著

围术期静脉注射氟比洛芬酯在乳腺切除术后慢性疼痛中的作用

孙铭阳^{1,2}, 廖琴¹, 文玲玲¹, 阎雪彬¹, 张帆¹, 欧阳文¹

1. 中南大学湘雅三医院麻醉科, 长沙 410013;
2. 河南省人民医院麻醉科, 郑州 450000

摘要:

目的: 探讨围术期静脉注射氟比洛芬酯能否降低乳腺癌术后慢性疼痛的发生率和疼痛程度。方法: 采用随机、双盲、对照的研究方法, 入选60位在全麻下行乳房切除及腋窝淋巴结清扫的患者。术前1 d通过医院焦虑抑郁量表(HAD)评估所有患者的抑郁和焦虑。患者被随机均分为F组和对照组, 切皮前15 min和6 h后分别给予F组氟比洛芬酯50 mg静脉注射, 对照组脂肪乳剂5 mL静脉注射。术后2组患者均接受芬太尼静脉自控镇痛。术前、术后4 h和24 h分别抽取外周静脉血检测血浆中PGE₂和TNF- α 的水平。观察并记录术后2, 6, 12, 24和48 h疼痛的数字等级评分(NRS)、芬太尼的剂量和不良反应。电话随访术后2至12个月期间疼痛的持续时间和强度。结果: 术后2, 4, 6, 12个月时疼痛的发生率分别为33%, 20%, 15%, 10%, 平均疼痛强度分别为0.77, 0.57, 0.28, 0.18。F组术后2, 4, 6和12个月时疼痛的强度均明显低于对照组($F=7.758, P=0.007$), F组术后2, 4和6个月时疼痛的发生率也明显低于对照组($P<0.05$), 12个月时慢性疼痛的发生率与对照组比较无明显差异($P>0.05$)。术前、术后4 h和24 h两组患者血浆TNF- α 的浓度无差异($F=0.530, P=0.470$), 但F组血浆PGE₂的浓度明显低于对照组($F=5.646, P=0.021$)。术后无1例患者发生异常出血、消化性溃疡、肝肾功能减退和呼吸抑制等不良反应。结论: 围术期100 mg氟比洛芬酯静脉注射能降低乳腺癌术后慢性疼痛的发生率和强度。

关键词: 围术期 氟比洛芬酯 乳腺癌 慢性疼痛

Effect of perioperative intravenous flurbiprofen axetil on chronic postmastectomy pain

SUN Mingyang^{1,2}, LIAO Qin¹, WEN Lingling¹, YAN Xuebin¹, ZHANG Fan¹, OUYANG Wen¹

1. Department of Anesthesiology, Third Xiangya Hospital, Central South University, Changsha 410013;
2. Department of Anesthesiology, Henan Provincial People Hospital, Zhengzhou 450000, China

Abstract:

Objective: To explore whether perioperative intravenous flurbiprofen axetil can reduce the incidence and intensity of chronic pain for breast cancer after surgical treatment.
Methods: This randomized, double-blind, controlled trial enrolled 60 patients undergoing mastectomy and axillary lymph node dissection under general anesthesia. All patients accepted Hospital Anxiety and Depression Scale (HAD) tests the day before the surgery to evaluate depression and anxiety. The patients were randomly assigned to receive either 50 mg flurbiprofen axetil intravenously 15 minutes before the surgical incision and 6 hours later (group F) or intravenous 5 mL intralipid as a control (group C). All patients received patient-controlled intravenous analgesia (PCIA) with fentanyl postoperatively. Peripheral venous blood samples were drawn before the surgery, at 4 and 24 h after the surgery to detect the plasma level of PGE₂ and tumor necrosis factor- α (TNF- α). Postoperative fentanyl consumption, Numerical Rating Scale (NRS) scores and adverse effects were recorded at 2, 6, 12, 24 and 48 h after the surgery. The duration and intensity of pain were followed up by telephone at the 2nd-12th month after the surgery.
Results: The incidence of pain at 2, 4, 6, and 12 months after the breast surgery was 33%, 20%, 15%, and 10%, respectively, and the average pain score was 0.77, 0.57, 0.28, and 0.18, respectively. Compared with group C, the scores of pain in group F were significantly lower at 2, 4, 6 and 12 months postoperatively ($F=7.758, P=0.007$). The incidence of pain in group F was significantly lower at 2, 4 and 6 months postoperatively ($P<0.05$). There was no significant difference in the incidence of pain between the groups at 12 months postoperatively ($P>0.05$). Preoperatively and at 4 and 24 h after the surgery, there was no significant difference in the level of TNF- α between the two groups ($F=0.530, P=0.470$); but plasma concentration of PGE₂ in group F was significantly lower than that in group C ($F=5.646, P=0.021$). No patients developed abnormal bleeding, peptic ulcer, impaired liver or renal function and respiratory depression.

Conclusion: Perioperative intravenous infusion of 100 mg flurbiprofen axetil can decrease the intensity and incidence of chronic pain for breast cancer after surgical treatment.

Keywords: perioperative period flurbiprofen axetil breast cancer chronic pain

扩展功能

本文信息

- Supporting info
- PDF(969KB)
- [HTML全文]
- 参考文献[PDF]
- 参考文献

服务与反馈

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- 引用本文
- Email Alert
- 文章反馈
- 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- 围术期
- 氟比洛芬酯
- 乳腺癌
- 慢性疼痛

本文作者相关文章

- 孙铭阳
- 廖琴
- 文玲玲
- 阎雪彬
- 张帆
- 欧阳文

PubMed

- Article by SUN Mingyang
- Article by LIAO Qin
- Article by WEN Lingling
- Article by YAN Xuebin
- Article by ZHANG Fan
- Article by OUYANG Wen

基金项目:

通讯作者: LIAO Qin, Email: xy3yyliaoqin@sina.com

作者简介: SUN Mingyang, master degree, resident, mainly engaged in the research of pain management.

作者Email: xy3yyliaoqin@sina.com

参考文献:

1. Bokhari FN, McMillan DE, McClement S, et al. Pilot study of a survey to identify the prevalence of and risk factors for chronic neuropathic pain following breast cancer surgery [J]. *Oncol Nurs Forum*, 2012, 39(2): E141-149.
2. Peuckmann V, Ekholm O, Rasmussen NK, et al. Chronic pain and other sequelae in long-term breast cancer survivors: nationwide survey in Denmark [J]. *Eur J Pain*, 2009, 13(5): 478-485.
3. Vilholm OJ, Cold S, Rasmussen L, et al. The postmastectomy pain syndrome: an epidemiological study on the prevalence of chronic pain after surgery for breast cancer [J]. *Br J Cancer*, 2008, 99(4): 604-610.
4. Gärtner R, Jensen MB, Nielsen J, et al. Prevalence of and factors associated with persistent pain following breast cancer surgery [J]. *JAMA*, 2009, 302(18): 1985-1992.
5. Torresan RZ, Cabello C, Conde DM, et al. Impact of the preservation of the intercostobrachial nerve in axillary lymphadenectomy due to breast cancer [J]. *Breast J*, 2003, 9(5): 389-392.
6. Amr YM, Yousef AA. Evaluation of efficacy of the perioperative administration of Venlafaxine or gabapentin on acute and chronic postmastectomy pain [J]. *Clin J Pain*, 2010, 26(5): 381-385.
7. Lui PW, Lee CH. Preemptive effects of intrathecal cyclooxygenase inhibitor or nitric oxide synthase inhibitor on thermal hypersensitivity following peripheral nerve injury [J]. *Life Sci*, 2004, 75(21): 2527-2538.
8. Wang Y, Zhang HB, Xia B, et al. Preemptive analgesic effects of flurbiprofen axetil in patients undergoing radical resection of esophageal carcinoma via the left thoracic approach [J]. *Chin Med J (Engl)*, 2012, 125(4): 579-582.
9. Ji FH, Jin X, Yang JP, et al. Analgesic effect of parecoxib and flurbiprofen axetil for patients undergoing laparoscopic cholecystectomy and their influences on platelet aggregation [J]. *Chin Med J (Engl)*, 2010, 123(12): 1607-1609.
10. 卢吉灿, 张雪丰, 刘超. 氟比洛芬酯超前镇痛对烧伤整形术后镇痛的影响 [J]. *南方医科大学学报*, 2009, 29(6): 1255-1256.
11. LU Jichan, ZHANG Xuefeng, LIU Chao. Effect of preemptive analgesia with flurbiprofen axetil on patient-controlled intravenous analgesia with tramadol in patients undergoing postburn plastic surgery [J]. *Journal of Southern Medical University*, 2009, 29(6): 1255-1256.
12. Fujii Y, Itakura M. Efficacy of the lidocaine/flurbiprofen axetil combination for reducing pain during the injection of propofol [J]. *Minerva Anesthesiol*, 2011, 77(7): 693-697.
13. Ueki R, Tanimoto M, Tataru T, et al. Emulsion of flurbiprofen axetil reduces propofol injection pain due to a decrease in free propofol concentration [J]. *J Anesth*, 2007, 21(3): 325-329.
14. Wu H, Chen Z, Sun G, et al. Intravenous flurbiprofen axetil can increase analgesic effect in refractory cancer pain [J]. *J Exp Clin Cancer Res*, 2009, 28: 33.
15. Zigmund AS, Snaith RP. The hospital anxiety and depression scale [J]. *Acta Psychiatr Scand*, 1983, 67(6): 361-370.
16. Iohom G, Abdalla H, O'Brien J, et al. The associations between severity of early postoperative pain, chronic postsurgical pain and plasma concentration of stable nitric oxide products after breast surgery [J]. *Anesth Analg*, 2006, 103(4): 995-1000.
17. Eisenberg E, Pud D, Koltun L, et al. Effect of early administration of the N-methyl-D-aspartate receptor antagonist amantadine on the development of postmastectomy pain syndrome: a prospective pilot study [J]. *J Pain*, 2007, 8(3): 223-229.
18. Lakdja F, Dixmérias F, Bussièrès E, et al. Preventive analgesic effect of intraoperative administration of ibuprofen-arginine on postmastectomy pain syndrome [J]. *Bull Cancer*, 1997, 84(3): 259-263.
19. Tasmuth T, von Smitten K, Kalso E. Pain and other symptoms during the first year after radical and conservative surgery for breast cancer [J]. *Br J Cancer*, 1996, 74(12): 2024-2031.
20. Kudel I, Edwards RR, Kozachik S, et al. Predictors and consequences of multiple persistent postmastectomy pains [J]. *J Pain Symptom Manage*, 2007, 34(6): 619-627.
21. Reuben SS, Buvanendran A. Preventing the development of chronic pain after orthopaedic surgery with preventive multimodal analgesic techniques [J]. *J Bone Joint Surg Am*, 2007, 89(6): 1343-1358.
22. Takada M, Fukusaki M, Terao Y, et al. Preadministration of flurbiprofen suppresses prostaglandin production and postoperative pain in orthopedic patients undergoing tourniquet inflation [J]. *J Clin*

Anesth, 2007, 19(2): 97-100.

22. Basselin M, Villacreses NE, Lee HJ, et al. Flurbiprofen, a cyclooxygenase inhibitor, reduces the brain arachidonic acid signal in response to the cholinergic muscarinic agonist, arecoline, in awake rats [J]. Neurochem Res, 2007, 32(11): 1857-1867.

23. Richter F, Natura G, L?ser S, et al. Tumor necrosis factor causes persistent sensitization of joint nociceptors to mechanical stimuli in rats [J]. Arthritis Rheum, 2010, 62(12): 3806-3814.

24. Zhang XC, Kainz V, Burstein R, et al. Tumor necrosis factor- α induces sensitization of meningeal nociceptors mediated via local COX and p38 MAP kinase actions [J]. Pain, 2011, 152(1): 140-149.

25. Esme H, Kesli R, Apiliogullari B, et al. Effects of flurbiprofen on CRP, TNF- α , IL-6, and postoperative pain of thoracotomy [J]. Int J Med Sci, 2011, 8(3): 216-221.

26. 冯霞, 林世清, 陈宇, 等. 氟比洛芬酯联合舒芬太尼术后静脉镇痛对肠道肿瘤术后的代谢调理作用 [J]. 南方医科大学学报, 2007, 27(10): 1567-1569.

FENG Xia, LIN Shiqing, CHEN Yu, et al. Effect of postoperative analgesia with flurbiprofen axetil and sufentanil on metabolism of surgical patients with intestinal carcinoma [J]. Journal of Southern Medical University, 2007, 27(10): 1567-1569.

27. Anuar F, Whiteman M, Bhatia M, et al. Flurbiprofen and its nitric oxide-releasing derivative protect against septic shock in rats [J]. Inflamm Res, 2006, 55(11): 498-503.

本刊中的类似文章

1. 邹文; 胡春宏; 周建平; 杨竹林; .E-钙粘素和 α,β,γ 连环素的表达与乳腺癌的转移和预后关系[J]. 中南大学学报(医学版), 2002,27(6): 499-

2. 杨扬, 龙隆, 陈胜喜, 罗万俊. 婴幼儿心内直视手术围术期处理[J]. 中南大学学报(医学版), 2009,34(04): 327-

330

3. 黄俊辉, 李祥, 刘亮, 杨怀才, 海健, 唐利立, 胡铁耀. VEGF-C介导的乳腺癌肝

瘤淋巴管生成及定位[J]. 中南大学学报(医学版),

2006, 31(01): 36-39

4. 李建璜, 罗学港. 吉西他滨联合外照射诱导人乳腺癌MCF-7细胞

凋亡[J]. 中南大学学报(医学版), 2006, 31(05): 710-

713

5. 阳红卫, 谢咏秋, 郭曲练. 丙泊酚复合氟比洛芬酯在人上流产于不淋

醉中的应用[J]. 中南大学学报(医学版), 2006, 31(05):

752-755

6. 黄程辉¹, 曹培国¹, 谢兆霞². MCF-7/Adr细胞mdr-1基因启动子甲基化和

组蛋白乙酰化状态与多药耐药的关系[J]. 中南大学学报(医学版), 2009,34(05): 369-374

7. 陈嘉, 申良方, 周蓉蓉, 姚蔚, 钟美佐, 朱虹, 曾珊. 洛贝林逆转人乳腺癌细胞MCF-7/ADM耐药

作用及其机制[J]. 中南大学学报(医学版), 2009,34(08): 738-743

8. 邬玉辉, 陈飞宇, 欧阳慧英, 王守满. 不可触及肿物乳腺癌的临床诊断[J]. 中南大学学报(医学版), 2008,33(09):

861-864

9. 张建亭. 多药耐药蛋白ABCG2的生物化学和药理学[J]. 中南大学学报(医学版), 2007,32(04): 531-541

10. 吴芳, 胡春宏, 蒋少艾, 卢放根, 林绵辉, 邓小戈. 赫赛汀联合辅助化疗对人类表皮生长因子受体2阳性

早期乳腺癌患者预后影响的Meta分析[J]. 中南大学学报(医学版), 2007,32(04): 684-689

11. 丁波泥*, 陈道瑾, 吴君辉. Mammotome在早期乳腺癌保乳手术中的应用[J]. 中南大学学报(医学版),

2005,30(5): 618-619

12. 黄俊辉¹, 张轶², 黄玉婷³, 张曦蓓³, 肖佳³. MIF对耐ADM人乳腺癌细胞MCF-7/ADM

体内外耐药逆转作用[J]. 中南大学学报(医学版), 2010,35(6): 576-

13. 程瑞雪; 冯德云; 郑晖; 谭怡; . 乳腺癌组织中p-MAPK活化对c-fos和c-jun的激活作用[J]. 中南大学学报

(医学版), 2001,26(1): 10-

14. 黄程辉, 曹培国, 谢兆霞, 等. 不同方式加热联合甲基莲心碱对耐药乳腺癌

MCF-7/Adr细胞 γ H2AX及mdr-1/P-gp表达的影响[J]. 中南大学学报(医学版), 2011,36(4): 317-

15. 姜萍岚, 王曙红, 蒋冬梅, 等. 乳腺癌术后化疗患者癌因性疲乏与应对方式的研究[J]. 中南大学学报(医学

版), 2011,36(4): 323-